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گــــــپ

نگـــــره
نامه نگاری با ۲۰ نهاد فرهنگی و امنیتی 

برای نمایش خانگی
عزم جدید ساترا برای برخورد 

با شبکه نمایش خانگی!
نامه ای از سعید مقیســه، رئیس ساترا به 
پیمان جبلی منتشر شــده که در بندهایی از 
آن با اشــاره به مصوبه شورای فضای مجازی 
صدا و سیما، از عزم جدید ساترا برای برخورد و 
تعلیق پلتفرم های شبکه نمایش خانگی اشاره 
شده است.  خبرآنلاین نوشت، صیانت پس از 
اینترنت انگار قرار است به پلتفرم های پخش 
داخلی تسری پیدا کند. تلویزیون که در رقابت 
با رقبای جدید ســر بــر آورده از پلتفرم های 
پخش اینترنتی و شبکه های اجتماعی عقب 
افتاده پس از نظارت های محتوایی این بار به 
سراغ دور جدیدی از اقدامات برای پلتفرم های 
پخش رفته اســت. اســتمداد از بیش از ۲۰ 
نهاد برای انجام اقدامــات بازدارنده پلتفرم ها 
شاید یکی از بی سابقه ترین نمونه از مصوبات 
منتشر شده برای خروج رقبای جدید از میدان 
رقابت است. اقداماتی که از ترغیب نمایندگان 
مجلس برای انجام مصاحبه شروع می شود و به 
نامه نگاری به معاونت علمی ریاست جمهوری 
برای عدم حمایت مالی می رسد. صدا و سیما 
برای طرح ســاماندهی پلتفرم های پخش به 
سراغ صیانت پیشــگان رفته که در بندی از 
این نامه آمده اســت با نمایندگان کمیسیون 
فرهنگــی مجلس بــرای پیــش بینی نطق 
پیش از دســتور و ایراد تذکر و ارائه موضوع 
به کمیســیون اصل ۹۰ رایزنی شــده است. 
در بند دیگری به نامه ای خطاب به اداره کل 
بازرگانی صدا و سیما اشاره شــده که در آن 
به جلوگیری از تبلیغات شــرکت هایی که در 
پلتفرم ها تبلیغ پخش می کنند تاکید شده و 
اقدام مشابه با تبلیغ کنندگان در شبکه های 
ماهواره ای را خواســتار شــده است! مقیسه 
در بند دیگری اعلام کرده که ارســال نامه به 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات برای 
عدم خدمت رسانی به دیتا سنترها در دستور 
کار اجرایی ساترا قرار گرفته است. همچنین 
ســاترا از وزارت صمت برای لغو نشان اینماد 
برخی از پلتفرم ها تقاضا داشته است. در این 
نامه به جبلی اعلام شده که با وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی برای عدم صدور مجوز تبلیغات 
شــهری و با معاونت علمی ریاست جمهوری 
و ســازمان تبلیغات اســلامی برای اجتناب 
از حمایت های مالی، با ســازمان زیباسازی 
شهرداری برای جلوگیری از تبلیغات شهری، 
با پلیس امنیت اخلاقی برای اقدام لازم قانونی، 
با پلیس فتا برای جلوگیری از انتشار محتوای 
نامناســب موجود در پلتفرم ها و با ناجا برای 
جلوگیری از فعالیت های تولیدی محیطی در 
حال نامه نگاری است. مقیسه در ادامه برای 
اجرای مصوبات شــورای فضای مجازی صدا 
و سیما از رئیس این سازمان درخواست کرده 
که طرح های جدید تولید برنامه در شــورای 
صدور مجــوز تولید )المــاس( مورد پذیرش 
قرار نگیرد. در پایان نیز درخواســت شده که 
علیه معرفی دســتگاه هایی که با ترک فعل و 
فرصت ســوزی برای رعایت قانون همراهی 
نمی کنند مصاحبه و اقدام رسانه ای شود. این 
اتفاق درحالی است که در ماه های اخیر رسانه 
 ملی دیگر حتی همان نظرسنجی های مرکز 
نظرسنجی خودش را که همیشه مخاطبانش 
را بالای ۸۰ درصد اعلام می کرد را هم اعلام 
نمی کند و برای سریال هایش اقدام به تبلیغات 
محیطی در سطح شهرها کرده است. هر روز 
انتقادها از کاهش مخاطب رسانه ملی بیشتر 
می شود درحالی که شبکه نمایش خانگی اقلا 
می تواند خاکریزی مقابل گسترش شبکه های 
ماهواره ای باشد، سیما که قرار بود نهاد ناظر بر 
عملکرد این شبکه تولید محتوای جدید باشد 
حالا با بنگاهداری در برابر بخش خصوصی و 
ناکامی نسبی تصمیم به اجرای طرح صیانت با 
یارگیری وسیع از نهادهای دولتی برای مقابله 

با رقبای داخلی دارد!
 دلواپسان چرا نگران هستند؟

نکته قابل تامل ورود کیهان به ماجراست. 
این روزنامه نوشــته است: »ســاترا« نهادی 
است که وجاهت خود را از »اتصال به دستور« 
نهاد هــای کلان و بــزرگان نظــام دارد؛ این 
اتصال به قدری مهم اســت که اگر مسئولان 
سازمان تنظیم مقررات رســانه های صوت و 
تصویر فراگیر، زندگی خــود را تعطیل کنند 
و شــبانه روزی به حــل مســائل پلتفرم ها و 
محصولات شبکه نمایش خانگی بپردازند تازه 
شاید بخشی از شأنیت آن اتصال رعایت شده 
باشد. اما آنچه در ساترا دیده می شود این توجه 
را چندان به ذهن متبادر نمی کند. مشــکل 
کجاست؟ ابتدا باید بپذیریم که رسالت شبکه 
نمایش خانگی »رقابت با صداوسیما« نیست! 
بلکه این بخش از فضای فرهنگی، موظف است 
که هجوم فرهنگی را کم رنگ تر کند؛ لذا نگاه 
کردن به بدنه سینمای خانگی به عنوان رقیب و 
وابسته به دشمن هم ظلم به جمهوری اسلامی 
است؛ بنابراین ساترا آمده تا چنین جای خاصی 
را رگولاتوری )کنترل و هدایت( کند. امروز اگر 
پلتفرم ها بخواهند تولیدات رســانه ای داشته 
باشــند، ابتدا باید متون مورد نظر خود را در 
ســامانه ای به نام »الماس« بارگذاری کنند. 
این ســامانه زیر نظر مدیریــت طرح وبرنامه 
صداوسیماست و ارتباطی با ســاترا ندارد! در 
همین مرحله همه کار ها قفل می شود. ساترا 
باید آنقدر  شأن داشته باشد که خودش دارای 
سلسله مراحل بررســی طرح باشد و تا صدور 

مجوز نمایش، آثار را همراهی کند. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی:  رهبر معظم انقلاب انتصاب سه 
تن از فقهای شورای نگهبان را برای یک دوره جدید تمدید کردند. با 
توجه به پایان یافتن دوره شش ساله عضویت سه تن از فقهای شورای 
نگهبان، رهبر معظم انقلاب اسلامی در اجرای اصل نود و یکم قانون 
اساسی و در احکامی جداگانه، عضویت آقایان آیت ا... حاج شیخ احمد 
جنتی، حجت الاسلام والمسلمین حاج سیّد محمدرضا مدرسی یزدی 
و حجت الاسلام والمسلمین حاج شــیخ مهدی شب زنده دار را برای 
یک دوره جدید تمدید و آنان را به عنوان عضو فقهای شورای نگهبان 
منصوب کردند. روز گذشته بار دیگر بحث خداحافظی آیت ا... احمد 
جنتی از کرسی دبیری شورای نگهبان مطرح شد؛ شایعه ای که هر 
دوره در روزهای منتهی به معرفی فقهای شــورای نگهبان مطرح 
می شود اما این بار یک تفاوت با دوره های قبل داشت و آن هم اینکه 
خبر عدم معرفی جنتی به عنوان دبیر شورای نگهبان تکذیب نشد! 
روز گذشــته طحان نظیف سخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به 
سوالی درباره گمانه زنی برخی رسانه ها از تغییر آیت ا... جنتی دبیر 
شورای نگهبان نیز گفت: »بر اســاس قانون اساسی انتخاب فقهای 
شورای نگهبان جزو وظایف رهبری است و به نظرم رسانه ها در این 
زمینه گمانی زنی نکنند و چون در آستانه ۲۶ تیر هستیم، به زودی 
ان شا... اعلام خواهد شــد.« البته برخی پیش از اعلام نظر شورای 
نگهبان درصدد القای استمرار حضور آیت ا... جنتی بر کرسی دبیری 
شورای نگهبان هستند مانند رئیس کمیسیون حقوقی مجلس که 
15 تیر گفته بود: »با توجه به تجربه و عملکرد آیت ا... جنتی، ایشان 
برای این دوره از دبیری شورای نگهبان ابقا خواهند شد.« »موسی 
غضنفرآبادی« در رابطه با تغییر و تحولات در شورای نگهبان گفت: 
نامه معرفی ۶ حقوقدان هنوز به مجلس نرســیده و اطلاعی از این 
موضوع ندارم.  وی در ادامه در خصوص گمانه زنی خود از تغییر دبیر 
شورای نگهبان گفت: با توجه به تجربه و توانی که آقای جنتی دارند 
و عملکرد خوبی که طی این سال ها از خود نشان داده، برای این دوره 

از دبیری شورای نگهبان ابقا خواهند شد.  
 آخرین استعفای جنتی!

آیت ا... احمد جنتی متولد ۳ اسفند 1۳۰5است و در ۲۶ تیر 1۳5۹ 
با تشکیل اولین دور شــورا، به عنوان عضو منصوب شد. در ۲۷ تیر 
1۳۷1 به عنوان دبیر شورا )از دوره سوم( منصوب شد. آخرین بار که 
جنتی از یک سمت رسمی استعفا داد به ۸ آذر سال گذشته مربوط 
بود که آیت ا... جنتی از ریاست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
کناره گیری کرد و حجت الاسلام موسی پور جانشین او شد. در همان 

مقطع شایعه کناره گیری جنتی از دبیری شورای نگهبان هم مطرح و 
بلافاصله رد شد. این شایعه فاصله زیادی با واقعیت داشت چراکه ۲۳ 
تیر سال گذشته در نشست شورای نگهبان، آیت ا... جنتی در جایگاه 
دبیری شــورای نگهبان باقی ماند و ره  پیک نیز در قائم مقامی دبیر 

شورای نگهبان ابقا شد. 
 اعضا شاداب هستند

طحان نظیف دیروز به موضوع دیگر هم اشــاره کرد. سخنگوی 
شورای نگهبان در پاسخ به ســوالی درباره اظهارنظر یکی از اعضای 
مجمع تشخیص مصلحت نظام مبنی بر اینکه برخی اعضای شورای 
نگهبان به دلیل کهولت ســن در جلســات حضور پیدا نمی کنند، 
گفت: »باید عرض کنم همه اعضای شــورای نگهبان عضو مجمع 
نیستند و تنها فقها عضو هســتند.  گاهی همزمانی جلسات مجمع 
تشخیص با جلســات شورای نگهبان موجب شــده تا اعضای شورا 
نتوانند در جلسات مجمع حضور داشته باشند اما باید اعلام کنم که 
جلسات شورای نگهبان همواره با حضور همه اعضا تشکیل می شود 
و به ندرت پیش می آید که حتی یک نفر از اعضا در جلســات غیبت 
داشته باشد.« نکته جالب اینکه عباسعلی کدخدایی سخنگوی سابق 
شورای نگهبان هم کهولت ســن جنتی را رد کرده و به همشهری 
می گوید: »بیش از ۲دهه اســت که از نزدیک با ایشان کار می کنم. 
فقها و حقوقدانان دیگری هم هستند که بیش از من سابقه همکاری با 
آیت ا... جنتی را دارند. همه فقها و کارشناسانی که با ایشان در ارتباط 
هستند به هوش بالای سیاسی و پیگیری هایی که در امور سیاسی 

دارد، اذعان می کنند.« 
 رد انتقاد از ردصلاحیت ها

یکی از انتقادات به شــورای نگهبــان در موضوع ردصلاحیت ها 

تعریف می شــود مانند انتخابات 14۰۰ که علی مطهری خطاب به 
دبیر شــورای نگهبان نوشــت: جا دارد که ما به عنوان بیت شهید 
مطهری از شــورای نگهبان و شــخص جنابعالی شــکایت کنیم. 
اما کدخدایی می گوید: »حساســیت بالا در رعایــت حق الناس را 
می توان برترین وجه شــخصیتی ایشان دانســت. بارها در بررسی 
پرونده افــراد داوطلب انتخابات پیش آمده اســت افرادی به دلیل 
گزارش های غلط در آستانه رد صلاحیت بوده اند، اما ایشان به دلیل 
نبود مدارک مستند و مستدل با قاطعیت از حق چنین افرادی دفاع 
کرده  و مانع از رد صلاحیت آنان شــده است. از سوی دیگر، افرادی 
هم بوده اند که براساس گزارش های قطعی و محتویات پرونده ای که 
دارند صلاحیتشان مورد تأیید نیست، اما برخی تلاش می کنند با 
توصیه هایی صلاحیت آن افراد را تأیید کنند، اما ایشان بدون توجه به 
نسبت های افراد و توصیه پذیری از کسی، رأی خود را به استناد قانون 
و مقررات اعلام می کند.« او حرفش را اینطور ادامه می دهد: »یکی از 
دلایل هجمه هایی که به آیت ا... جنتی وارد می شود را باید در همین 
موضوع جست وجو کرد. ایشان بارها مورد حمله هوچی گری های 
سیاســی قرار گرفت تا از مواضع اصولی خود عقب نشینی کند، اما 
این رفتارها ذره ای در ایشــان تأثیر نگذاشــته و به این دلیل مورد 
بی ســابقه ترین هجمه ها در طول تاریخ انقلاب قرار گرفته است.« 
نکته قابل تامل آنجاست که برخی حتی دیدگاه همفکران خود را 
پذیرا نیستند مانند حجت الاسلام حســین ابراهیمی عضو جامعه 
روحانیت که در سال 14۰۰ گفته بود: »در شورای نگهبان نظرات 
مختلفی وجود دارد اما بر اساس قانون وقتی در امر انتخابات اختلاف 
می شود، این شورای نگهبان است که باید به اختلافات خاتمه دهد و 
نظر نهایی را اعلام کند اما مسلم است که 1۲ عضو این شورا معصوم 
که نیستند و آنها هم انسان اند و می توانند اشتباه کنند.« درنهایت 
یکی از ایراداتی که سیاسیون متوجه شورای نگهبان می کنند، عدم 
انتشار متن مذاکرات این شورا است که این بحث در مقاطع انتخاباتی 
بیش از همیشــه مطرح می شود. روز گذشته ســخنگوی شورای 
نگهبان در پاســخ به این سوال که چرا در ســامانه نظارت شورای 
نگهبان مشروح مذاکرات منتشر نشده است؟ گفت: انتشار مشروح 
مذاکرات فرآیندی را می طلبد؛ پیاده سازی و مطابقت زمان می برد و 
ما همزمان در حال انتشار مشروح مذاکرات سال های قبل هستیم. 
همچنین دوستان ما در حال انتشار استدلال ها هستند و برای مثال 
اگر در خصوص بحث شفافیت قوا همین حالا به سامانه مراجعه کنید 

استدلال ها را خواهید دید. 

میرقاسم مومنی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 پوتین برای ائتلاف سازی 

به تهران می آید
  نشست تهران برای توسعه روابط 

و کاهش اختلافات است
آرمان ملــی- پورحسین: 
رئیس سازمان اطلاعات مرکزی 
آمریکا در سفری از پیش اعلام 
پایتخت  ایروان،  وارد  نشده 
ارمنستان شد. ویلیام برنز روز جمعه 
وارد ایروان شده و به نظر می رسد 
که در چارچوب سفر رئیس سازمان اطلاعات آمریکا به 
ایروان، جلساتی در سطح عالی برنامه ریزی شده است. 
خبر این سفر در حالی مطرح می شود که رئیس جمهوری 
روسیه نیز به تهران خواهد آمد و دیدارهایی با عالی ترین 
مقامات ایران و ترکیه در تهران خواهد داشت. این 
اتفاقات در حالی رقم می خورد که روابط ایران و روسیه 
در هفته های اخیر، گسترده تر و متنوع تر شده و به نظر 
می رسد رو به جلو باشد. در این میان به نظر می رسد 
هدف گذاری دو کشور این است که مناسبات تجاری و 
اقتصادی همتراز و همگن با روابط خوب سیاسی داشته 
باشند. اتفاقی که شاید سفر پیش روی پوتین به تهران 
به نقطه عطفی در این زمینه بدل شود. سفری که دقیقا 
چند روز پس از آمدن بایدن به منطقه برنامه ریزی شده و 
مشخصا پیام های زیادی برای طرف های مختلف مناقشات 
بین المللی دارد. در راستای بررسی این مسائل »آرمان 
ملی« گفت وگویی با میرقاسم مومنی، تحلیلگر ارشد 

مسائل اوراسیا داشته که در ادامه می خوانید. 
 پوتین در سفــر به تهران موضوعات خاصی را 

پیرامون آخرین تنش ها در سوریه مطرح می کند؟
پوتین در ظاهر برای حضور در نشست سه جانبه با 
روسای جمهوری ایران و ترکیه به تهران خواهد آمد که 
مسائل سوریه قرار است در آن مورد بررسی قرار گیرد. این 
جلسات سه جانبه میان روسای جمهوری ایران، روسیه و 
ترکیه در سال های اخیر چند مرتبه برگزار شده و امروز نیز 
ادامه آن جلسات در تهران تشکیل خواهد شد. امروز در 
وضعیتی قرار گرفته ایم که هر سه کشور روسیه، ترکیه و 
ایران در سوریه منافعی دارند که همین امر سبب می شود 
تا رایزنی هایی را در این خصوص داشته باشند. مشخصا 
موضوع بعدی که در این نشست ها مطرح می شود، مساله 
اوکراین است که به واسطه آن تحریم هایی علیه روسیه 
وضع شده و این کشور را به سمتی سوق داده که ایران 
سال ها در آن گرفتار است. همین امر سبب می شود تا 
روسیه، ترکیه و ایران در نشست تهران، در خصوص 
موضوعات اقتصادی، تبادل تجاری و تعامل پولی بانکی 
صحبت های مهمی داشته باشند. بی شک نشست تهران 
در راستای توسعه روابط و کاهش اختلافات است و این 
احتمال وجود دارد که سه کشور ایران، روسیه و ترکیه پس 
از این نشست، همکاری بهتری داشته باشند. امروز شاید 
یکی از مهم ترین اختلافات میان این سه کشور، تهدید 
ترکیه در راستای حمله به خاک سوریه باشد که ایران 
و روسیه به صورت جدی مخالف این امر هستند. در این 
نشست مشخصا راهکاری باید پیدا شود تا اختلافات در این 

زمینه کنار گذاشته شود. 
 در این میان شاهد سفر مقام امنیتی آمریکا به 
شهر ایروان بودیم، آیا این سفر اهداف خاصی را در 

این وضعیت دنبال می کند؟
منطقه اوراسیا و قفقاز درگیر تنش هایی است که نگاه 
غرب را به سمت خود جلب کرده است. هنوز مسائلی 
نظیر قره باغ بلاتکلیف باقی مانده است و مشخص نیست 
که این تنش ها به کدام سمت سوق پیدا می کند. در این 
میان مقامات ارمنستان نیز در وضعیتی ابهام برانگیز قرار 
گرفته اند که مشخص نیست آنها تا چه میزان قصد نزدیکی 
به اروپا و غرب را دارند یا اینکه آینده روابط آنها با روسیه به 
چه شکلی خواهد بود. آمریکا نیز مشخصا نسبت به قفقاز 
بی تفاوت نیست و قصد دارد تا اتحادهای جدیدی در حوزه 
خاورمیانه، قفقاز و اوراسیا به وجود آورد و در همین راستا 
شاهد هستیم که چنین سفرهایی صورت می گیرد. همه 
این اتفاقات پس از آغاز جنگ اوکراین شدت بیشتری 
گرفته است و معادلات جهانی تغییر کرده و هر قدرتی 
به دنبال این است تا به عنوان یک قطب تعیین کننده، 
با کشورهای بیشتری در حوزه نظامی و امنیتی همکاری 

داشته باشد. 
 آیا پوتین هم در سفر به تهران به دنبال ایجاد 

یک ائتلاف جدید در منطقه است؟
در برهه ای از زمان قرار گرفته ایم که روسیه به عنوان 
یک قدرت جهانی تحت تحریم قرار گرفته و به این نتیجه 
رسیده که باید اتحادیه و ائتلاف هایی شکل گیرد تا کشورها 
بتوانند در مقابل تحریم های یکجانبه ایستادگی کنند و این 
اتفاق رقم نخورد که هر از گاهی یک کشور به بهانه هایی 
زیر فشار قرار گیرد. پوتین مشخصا در تهران مسائلی را 
مطرح خواهد کرد که نشان می دهد او به دنبال ائتلاف 
سازی و ایجاد اتحادیه است. روسیه به خوبی می داند که 
ایران نفوذ زیادی در منطقه دارد و قدرت ژئوپلیتیک ایران 
می تواند گره گشا باشد. به همین علت روسیه از این پس 
نگاهی ویژه به تهران خواهد داشت و تلاش می کند تا در 
زمینه های مختلف با ایران همکاری داشته باشد. روسیه 
در این مسیر مشخصا تفاهم نامه های زیادی با ایران نهایی 
خواهد کرد تا از مسیر اقتصادی و تجاری بتواند روابط خود 
با ایران را توسعه دهد. شاید امروز ایران و روسیه در حوزه 
صادرات نفت به رقبایی جدی برای هم تبدیل شده اند اما 
بیشتر این رقابت در حوزه صادرات به چین است زیرا هر 
دو کشور بیشترین صادرات نفت خود را به چین انجام 
می دهند اما باید توجه داشت که ایران می تواند در موضوع 
گاز و نیاز اروپا وارد بازی شود که دیگر بی رقیب است زیرا 
مسیر دسترسی خوبی به اروپا دارد و می تواند در این حوزه 
فعالیت خوبی داشته باشد. اروپا امروز به گاز نیاز دارد 
و ایران باید در همکاری با روسیه به این سمت حرکت 
کند، که گاز خود به اروپا را با ساز و کارهایی صادر کند. 
این مساله مهمی است که می تواند پس از رفع تحریم ها 
به شکلی جدی تر در دستور کار قرار گیرد و برای ایران 

دستاوردها و منافع زیادی به دنبال داشته باشد. 

  
 انتقادات نهایتا 

به چند جابه جایی 
ختم خواهد شد 

 علت تغییر 
 معاون سیاسی 

وزیر کشور

  
 برخوردهای 

 سخت گیرانه درباره 
حجاب دروغ است

در حالی که این روزها انتقاداتی به نحوه برخورد با 
بدحجابان مطرح می شود، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
شورای اسلامی، درباره برخی اظهارات مبنی بر برخوردهای 
سخت گیرانه در حوزه حجاب گفت: برخوردهای سخت گیرانه 
دروغ است و صحت ندارد، سختگیری وجود ندارد،. حسین 
جلالی افزود: از 1۰ سال پیش تاکنون یک مورد گشت ارشاد به 
بنده نشان بدهید این موارد در خصوص گشت ارشاد، توهمات 
خبرنگاران است. 1۰ سال است که یک مورد گشت ارشاد نبوده 
اما هر روز می گویند گشت ارشاد، یک مورد گشت ارشاد به 
من نشان بدهید و بگویید این برخورد را کرده باشد. این عضو 
کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی در پایان یادآور شد: 
گشت ارشاد کجاست؟ اگر خبرنگاران می گذاشتند، کشور آرام 

بود اما نمی گذارند. 

»محمدباقر خرمشاد« معاون سیاسی وزیر کشور بود که 
۲۰ فروردین  14۰1 از سمت خود کناره گیری کرد؛ وی 14 
شهریور 14۰۰ با حکم وحیدی این مسئولیت را عهده دار شده 
بود. وزیر کشور دیروز گفت: معاون سیاسی بنده دکتر خرمشاد 
به علت کسالتی که داشتند و تداوم آن، خود اصرار داشتند که 
انجام وظیفه در این مسئولیت سنگین برایشان عملی نیست. 
به همین علت ما انتخاب جدیدی انجام دادیم و دکتر غلامرضا 
را به عنوان مسئول معاونت سیاسی برگزیدیم. احمد وحیدی 
درباره محمدرضا غلامرضا معاون سیاسی جدید خود اظهار کرد: 
ایشان تجربیات گسترده ای در حوزه مسائلی سیاسی دارند و 
در سال های گذشته مسئولیت های مختلفی را در سطح معاون 
وزیر داشته اند. بنابراین هم ظرفیت های شخصی ایشان و هم 
تجربیات مدیریتی و عملیاتی ایشان گران سنگ و خوب است. 

گروه های سیاسی چه برنامه ای برای انتخابات مجلس 
دوازدهم دارند. روز گذشته یک فعال سیاسی تصریح کرد:  
مساله مهم، انتخابات مجلس آینده است که با توجه به 
نارضایتی جامعه  در خصوص بحث معیشت و گرانی های 
افسارگسیخته ، نگاه انتقادی نمایندگان به دولت هرچه 
به زمان انتخابات نزدیک تر می شویم تقویت شود و برخی 
نمایندگان مواضع تندتری نسبت به اعضای هیات دولت 
بگیرند. محمد سالاری در پاسخ به این سوال که در 
نهایت عدم حمایت اصولگرایان از دولت تا کجا خواهد 
بود؟ گفت: در یک نمای کلی  ، جریان اصولگرایی تا روز 
آخر دست از حمایت از آقای رئیسی برنخواهد داشت 
و مخالفت ها و انتقادات نهایتا به چند جابه جایی ختم 

خواهد شد. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: تلاش ها همچنان برای از 
سرگیری مذاکرات احیای روابط سیاسی و دیپلماتیک ایران و 
عربستان ادامه دارد و مصطفی الکاظمی نخست وزیر عراق نیز در 
سفرهای اخیر خود به ریاض و تهران در همین راستا گام هایی را 
برای احیای روابط طرفین برداشته است. چه اینکه 5 دور از مذاکرات 
طرفین در بغداد برگزار شده و نتایج مثبت و ملموسی را در پی داشته 
است. طرفین نیز نسبت به از سرگیری دور ششم مذاکرات بغداد 
در آینده ای نزدیک ابراز خوشبینی کرده اند و حتی برخی منابع 
عراقی نیز از قطعیت برگزاری این دور از مذاکرات خبر داده اند. حال 
اینکه بسیاری از تحلیلگران بر این عقیده اند که عربستانی ها چندان 
رویکردهای ثابت و سازنده ای ندارند و مواضعشان به فراخور شرایط 
منطقه متغیر است. چنانکه برخی مطرح می کنند؛ تجربه نشان داده 
که عربستان رویکرد غیرشفافی نسبت به ایران دارد و از آنجا  که 
احتمال می رود این کشور به زودی رابطه خود را با رژیم صهیونیستی 
برقرار کند، لذا تلاش ریاض این است که به موازات این عادی سازی، 
یک حاشیه امنی برای خود در منطقه ایجاد کند و ممکن است به 
همین جهت رابطه خود با تهران را بهبود ببخشد. به نظر می رسد 
حال که رئیس جمهور آمریکا به عربستان سفر کرده ؛ سعودی ها 
موقعیتی را یافته اند تا  از وجود آمریکایی ها برای تحرکات منطقه ای 
خود استفاده کنند و همچنان خود را در مقام قدرتی منطقه ای با 
اهداف استراتژیک مطرح کنند. قدرمسلم در این میان احیای روابط 
ریاض -  تهران نیز در چارچوب مشخصی خواهد بود و سعودی ها 
صرفا منافع خود را در این مساله پی خواهند گرفت. لذا انتظار می رود 
که در مذاکرات دور ششم ایران نیز بر مبنای اهداف و منافع خود وارد 
عمل شود و نتایج مثبتی را رقم زند. آنطور که سیاسیون و تحلیلگران 
معتقدند مذاکرات دور آینده بغداد می تواند منجر به بازگشایی 

سفارتخانه ها و از سرگیری روابط سیاسی و دیپلماتیک شود. 
 استقبال بایدن

عصر روز جمعه بود که جو بایدن رئیس جمهور آمریکا در 
سفری از پیش تعیین شده به منطقه خاورمیانه به عربستان 
رفت و روز گذشته نیز با مقامات این کشور از جمله سلمان بن 
عبدالعزیز پادشاه عربستان و محمد بن سلمان ولیعهد سعودی 

دیدار و گفت وگو کرد. البته این تنها دیدارهای بایدن نبود و وی 
در حاشیه نشست جده؛ دیدار جداگانه ای نیز با مصطفی الکاظمی 
نخست وزیر عراق داشت. از همین رو نیز الکاظمی و بایدن در بیانیه 
مشترک در خصوص نقش منطقه ای عراق و تلاش های بغداد در 
راستای نزدیکی میان کشور های منطقه و اعتمادسازی میان آنها به 
خصوص تلاش های دیپلماتیک دولت کاظمی گفت وگو کردند. در 
این راستا بایدن از ابتکار نخست وزیر عراق برای مذاکره عربستان 
سعودی و ایران در بغداد استقبال کرد و آن را دیپلماسی مثبت 
الکاظمی در راستای ایجاد منطقه ای امن تر و باثبات تر دانست و 
در ادامه از برگزاری کنفرانس بغداد در مورد مشارکت و همکاری و 
روابط متمایز بین عراق، اردن و مصر تمجید کرد. دیدار نخست وزیر 
عراق و رئیس جمهور آمریکا در شرایطی بود که تلاش های زیادی 
برای کشاندن عراق به ائتلافی علیه ایران در منطقه از سوی رژیم 
صهیونیستی و آمریکا صورت گرفته است، اما نخست وزیر عراق 
روز جمعه پیش از عزیمت به عربستان تاکید کرد: »عراق هرگز 
امروز یا فردا در محور یا پیمان نظامی قرار نخواهد گرفت و عراق 
هرگز به سکویی برای تهدید کشور های همسایه تبدیل نخواهد 
بود.« بسیاری معتقدند که سفر بایدن به عربستان احتمالا برخی 
معادلات منطقه ای را تغییر خواهد داد و سعودی ها نیز بر روی این 
سفر بسیار حساب کرده اند. این در حالی است که روز گذشته محمد 
بن سلمان، ولیعهد عربستان سعودی نیز در آغاز نشست جده که 
با حضور رهبران آمریکا و کشورهای عرب منطقه برگزار می شود، 
گفت که ایران را به همکاری با کشورهای منطقه و پایبندی به 
قوانین بین المللی دعوت می کنیم. حال باید دید سفر رئیس جمهور 
آمریکا به عربستان و ملاقات با مقامات کشورهای عربی منطقه چه 
شرایط و تحولاتی را برای منطقه رقم خواهد زد و چه تاثیری بر 

مناسبات ایران و همسایگان عرب خود خواهد گذاشت. 
 مذاکرات هنوز به مرحله دیپلماتیک نرسیده است. 

دستیار وزیر امور خارجه در خصوص مذاکرات ایران و عربستان، 
چشم انداز این مذاکرات و احتمال بازگشایی سفارتخانه ها در 
دو کشور اظهار داشت: ما از آوریل سال ۲۰۲1 تاکنون، پنج دور 
گفت وگو کردیم. پیشرفت های خوب و ملموسی در این گفت وگوها 

داشتیم. در نتیجه این گفت وگو ها دیپلمات های ایرانی نزد »او ای 
سی« مستقر شدند و به وظایف خود عمل می کنند. علیرضا عنایتی 
گفت:حج سال جاری با خوشامدگویی مسئولان سعودی شکل 
گرفت و حجاج ایرانی اکنون در عربستان سعودی اعمال خود را با 
سهولت به جا آوردند.  در برخی از مجامع منطقه ای و بین المللی 
نوعی از آرامش بین ما و عربستان سعودی و شاید هم در جاهایی 
همکاری وجود دارد. ما اقدامات اجرایی و جزئی طی این پنج 
دور گفت وگوها با یکدیگر داشته ایم. اگر طرف سعودی آمادگی 
برگزاری دور بعدی را داشته باشد و برای ورود به یک مرحله دیگر 
که می تواند در قالب یک گفت وگوی سیاسی رقم بخورد آماده باشد 
جمهوری اسلامی استقبال می کند. وی درباره جزئیات نقشه راه 
کلی برای عادی سازی روابط بیان کرد: همان طور که پیشتر توضیح 
دادم ما برخی از اقدامات اجرایی را کامل کردیم و این آمادگی 
را داریم که وارد مرحله جدید از گفت وگوها با طرف سعودی 
بشویم. عنایتی ادامه داد: مذاکرات هنوز در مرحله نشست های 
امنیتی است و به سطح دیپلماتیک نرسیده است. مدیر کل اداره 
خلیج فارس وزارت خارجه ایران در خصوص سفر آتی وزیران امور 
خارجه ایران و عربستان به بغداد برای اعلام روابط دیپلماتیک که 
در رسانه ها گزارش شده است، تصریح کرد:  هنوز تاریخی برای 
دیدار وزیران امور خارجه ایران و عربستان تعیین نشده است. وی 
درباره احتمال گفت وگو با مصری ها برای از سرگیری روابط تاکید 
کرد: طبیعتا ایران عزم خود را بر توسعه روابط با کشورهای عربی و 
اسلامی گذاشته است و این یک راهبرد دائمی از طرف جمهوری 
اسلامی است. اما در رابطه با مصر و اردن شما قطعا می دانید که ما 
با اردن دارای روابط کاملا رسمی هستیم، سفارتخانه اردن در اینجا 
فعالیت می کند و سفارتخانه ما هم در اردن فعال است و ملاقات های 
متعددی از طرف نمایندگان ما و اردن به طور متقابل با مسئولان 
ذیربط صورت می گیرد. در رابطه با مصر هم به رغم اینکه رابطه 
سیاسی برقرار نیست دفتر حفاظت منافع مصر در ایران فعال است و 
همچنین دفتر حفاظت منافع ایران در قاهره و روسای نمایندگی ها 
با مسئولان ذیربط ملاقات هایی را انجام می دهند یعنی ما با اردن 
دارای روابط سیاسی هستیم و با قاهره دارای ارتباطات دیپلماتیک. 

»آرمان ملی« تحولات پیرامون از سرگیری روابط ایران و عربستان را بررسی می کند

احیای روابط تهران-  ریاض در سایه سفر بایدن به منطقه
  دستیار وزیر امور خارجه:  تاریخ دیدار وزرای خارجه ایران و عربستان مشخص نشده است

رهبر معظم انقلاب سه تن از فقهای شورای نگهبان را برای یک دوره جدید منصوب کردند

احتمال تغییرات در شورای نگهبان
  سخنگوی شورای نگهبان: به زودی اعلام می شود


